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ایران راه ترانزیت 
ازبکستان به بازارهای 

جهانی باشد

وزیــر امــور خــارجه کشورمــان، 
پس از دیدار با همتای ازبکستانی در 
تاشکنـد بیــان کــرد: از مهمــان نوازی 
دولت و مردم ازبکستــان تشکر می کنم. 
جشن نوروز را به مردم ازبکستان تبریک 
می گویم که با ما در نوروز و بسیاری از 
موضوعات فرهنگــی شــریک هستنــد. 
محمدجواد ظریــف افزود: امروز ما در 
زمینه روابط اقتصادی، سیاسی، فرهنگی 
و تقویت این روابط میان ازبکستان و 
درباره مسائل منطقه ای به ویژه مسائل 
صلح افغانستــان گفــت وگــو کــردیم. 
امیدواریــم که این همکاری ها گسترش 
یابد. ایـران می تواند راه ترانزیت ازبکستان 
به بازارهای جهانی و ابهای آزاد را فراهم 
کند. حوزه های مختلف زیاد وجود دارد 
و زمینه برای دوستی دو ملت را بیش 
از پیش گسترش می دهد. امیدوارم در 
دیدار با رئیس جمهور ازبکستان این 
روابــط را گستــرش دهیم. تحریم های 
یکجانبه و ظالمانه آمریکا علیه ایران، 
همکـاری های دو کشور در روند صلح 
افـغــانستان و همکــاری ها در مجامــع 
حقوقی- بین المللی از دیگر محورهــای 
مورد گفت وگو و تبادل نظر وزرای امــور 
خارجه ایران و ازبکستان در این دیدار 
بود. وزیر امور خارجه ازبکستان بر جایگاه 

منطقه ای ایران تاکید کرد.

اهمیت حفظ و صیانت  از 
تالاب های کشور 

معاون اول رئیس جمهوری با تاکید 
بر اهمیــت حفظ و صیانت از تالاب های 
کشــور گفــت: مســاله محیط زیست 
از مهمتریــن موضوعــات مورد توجه 
شهروندان ایرانـــی است و حفاظت از 
تالاب ها و عــرصه های زیست محیطی 
کشور وظیفه همــه دستـــگـاه های 
حاکمــیتی و مــردم اســت. اســحاق 
جهانگیری گفت: تخصیـــص حــقابه 
تــالاب ها پس از تامین آب شرب مردم 
نشان از اهمیت حفظ این عرصه های 
طبیعی برای دولت دارد و لازم است با 
همکاری بین بخشی دستگاه ها،   آب 
تخصیص یافته به تالاب های کشور وارد 
این حوضه های طبیعی شود. معاون 
اول رئیس جمهور تصویب طرح جامع 
احیای دریاچه زریوار را موضوعی مهم 
برای حفاظــت و احیای تالاب زیبای 
زریوار دانست و گفت: تالاب زریوار جزو 
تالاب های مهم کشور است و با توجه 
به جاذبه های طبیعی آن می تواند نقش 
بسزایی در حوزه گردشگری و توسعه 
استان کردستان داشته باشد. وی با تاکید 
بر اینکه نباید گذاشت تا زندگی مردم و 
حیات وحش منطقه بخاطر خشک شدن 
خلیج گرگان و وقوع توفان های گرد و 
غبار آسیب ببیند، تصریح کرد: اختصاص 
منابع مالی در مقطع کنونی به معنای 

واقعی اقدامی برای پیشگیری است. 

  وقتِ امتیازگیری از غرب را برای رفع موانع تولید صرف می کردند تاکنون خیلی از مشکلات حل شده بود

  سالوس گری پدر این 
مملکت را درآورده 

وزیــر اسبــق راه گـفت: من همینی 
که می بینید هستم، یکی از مشکلات من 
این است که بلد نیستم نقش ایفا کنم. من 
از دوره جهاد سازندگی همین جوری بودم. 
فکر می کنم بزرگترین مشکل فرهنگی 
که در ایران ایجاد شده و نتیجه همان 
انحراف در سیاست است، همین ریاکاری 
است. عباس آخوندی افزود:  این چیزها 
از دوره حافظ بوده است و شما حافظ را که 
می خوانید می بینیــد تمام آه و ناله  حافظ 
از همین سالــوس ها بوده است. آن قدر 
که گویی سالــوس ها ریشه تاریخی در 
ایران دارند. سالوس گری پدر این مملکت 
را درآورده است. من دنبال لاکچری بودن 
و این حرف ها نیستم، چون در نهایت باید 
همانی باشید که هستید. وی خاطرنشان 
کرد: برای من مهم نیست که پول دار باشم 
یا نباشم ولی فقیر هم نیستم، الحمدا... یک 
زندگی طبقه متوسط را دارم و آدم متوسطی 
هستم ولی به نظر من این حرف ها همه اش 
انحراف است. چون زندگی من خیلی سالم 
است. یعنی اگر پایش بیفتد و بحث کنیم 
آن وقت معلوم می شود که سالوس ها چه 
پنهان کاری ها که دارند. چون من هیچی 
برای پنهان کردن از مردم نداشتم و ندارم 

و نخواهم داشت.

آرمانع ملی: رئیس دستگاه قضا در نشست شورای عالی قوه قضائیه با 
شورای قضایی استان ها که به صورت ارتباط تصویری برگزار شد،  اظهار کرد: 
در رهنمودهای رهبری معظم انقلاب اسلامی در سال گذشته، نکات محوری 
و راهبردی قابل توجهی برای همه ما مسئولان و ملت بزرگ ایران فرموده شد 
که از نکات بسیار مهم و اساسی، توجه دادن همه به آیات نورانی قرآن کریم 
و تقویت حلقه های تواصی به حق و تواصی به صبر بود. ایسنا نوشت، آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی گفت: از بخش های قابل توجه و اثرگذاری که حتما باید 
در دستور کار خود تواصی به حق و تواصی به صبر را قرار دهد، قوه قضائیه و 
جامعه حقوقدانان و قضات و دست اندرکاران ارتباط با مردم و آنان که شأن 
نظارت و قضاوت دارند، است و لازم است تا هم حق را بشناسند و هم گرایش 
به حق پیدا کنند و در راه حق ایستادگی کنند. وی  با بیان اینکه شناخت حق، 
زمینه بسیار مهمی می خواهد، گفت: بسیاری حق را نشناختند درحالی که 
شناخت حق گام مهمی است. رئیس قوه قضائیه ادامه داد: در گام دوم، لازم 
است هواهای نفسانی مانع نشود که به طرف حق گرایش پیدا نکنیم. حب و 
بغض شخصی، نگاه های جناحی، نگاه های قومی، قبیله ای، سیاسی، اجتماعی 
و وابستگی ها و پیوستگی های دنیایی گاهی مانع گرایش به حق است. رئیس 
دستگاه قضا با اشاره به شعار سال اظهار کرد: در هر سالی که شعاری از جانب 
رهبری حکیم و فرزانه انقلاب اسلامی اعلام می شود، این اعلام به معنای نیاز 
جدی کشور به تحقق عملی آن شعار است؛ زمانی که مقام معظم رهبری اعلام 
یک شعار می کنند امروز این نیاز کشور است و باید همه دستگاه ها با همه 
ظرفیت خود برای تحقق این شعار تلاش کنند. دستگاه قضایی چه در بخش 
نظارت و چه در بخش قضاوت باید ببیند که چگونه می تواند پشتیبانی کند و 
در کجای موضوع پشتیبانی از تولید، حمایت از تولید و رفع موانع تولید قرار 
دارد. وی بیان کرد: قوه قضائیه در هر بخشی که با ظرفیت های قانونی امکان 
حمایت از تولید، رفع موانع تولید و پشتیبانی از تولید وجود دارد، باید در این 
عرصه فعالانه و در عمل و اجرا ظاهر شود و این وظیفه دستگاه قضایی است. 
باید از همکاران خود در سراسر کشور تقدیر کنم که در دو سال گذشته به رغم 

برخی از مشکلات و کمبودها بیش از دو هزار واحد تولیدی را فعال کردند و یا 
از موانع برای فعال شدن آنها جلوگیری کردند و این جای تقدیر دارد. رئیس 
قوه قضائیه بیان کرد: در سال گذشته بیش از هزار واحد تولیدی را همکاران 
تلاش کردند تا سرپا نگهدارند و یا از تعطیلی نجات دهند و یا اینکه اگر قرار 
است اخلالی در کار آن ها ایجاد شود، نگذارند این اخلال اتفاق بیفتد که جای 
تقدیر و تشکر دارد. رئیسی با بیان اینکه از موانع مهم تولید مسأله قاچاق کالا 
است، گفت: با قاچاق کالا به ویژه قاچاق سازمان یافته باید با حساسیت برخورد 
شود. رئیس دستگاه قضا به دادستان های سراسر کشور تاکید کرد که برای 
شناخت شبکه های درهم تنیده قاچاق کالا از نیروهای اطلاعاتی و امنیتی 
کمک بگیرند و گفت: ضروری است این شبکه ها شناسایی شوند و مبارزه با 
آن به صورت جدی تر در سال جدید صورت گیرد. رئیسی با بیان اینکه قاچاق 
کالا خنجری بر پشت تولید است، ادامه داد: واردات بی رویه در کشور، تولید را 
دچار آسیب می کند. وی به حمایت از تولید، مبارزه با فساد و مبارزه با قاچاق 
کالا به عنوان ضروریاتی که برای مانع زدایی از مسیر تولید مورد تاکید است، 
اشاره کرد. رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: اگر اینقدر که برخی آقایان جلسه 
گذاشتند برای اینکه چطور بتوانند از غربی ها یک امکانی برای این کشور 
بگیرند، جلسه برای رونق تولید و رفع موانع تولید در کشور می گذاشتند بسیار 
می توانست در گره گشایی در کشور موثر باشد. رئیسی تصریح کرد: حساب 
کنند چقدر وقت کشور را برای مواردی که نتیجه ای نداشت، گذاشتند و اگر 
همین وقت را برای رفع موانع تولید می گذاشتند امروز بسیاری از کارخانجات 
تعطیل و نیمه تعطیل در کشور فعال و بسیاری از گره ها باز شده بود. رئیسی 
در ادامه با اشاره به اقدامات صورت گرفته در دستگاه قضایی در راستای 
هوشمندسازی و الکترونیکی کردن امور و نقش این امر در رفع اطاله دادرسی 
بیان داشت: در سال گذشته ۴۰ سامانه هوشمند و الکترونیکی در دستگاه 
قضایی راه اندازی شد و همچنین در این سال شاهد فعال شدن ۲۵ سرویس 
استعلامی در قوه قضائیه بودیم که این اقدامات بسیار در رفع و کاهش اطاله 

دادرسی ها مؤثر بود.

سـرمقــاله

گذشته از فعالان سیاسی، مردم در این دوره گرفتار مشکلات 
بیماری کرونا و مسائل اقتصادی هستند. مردم با بی تفاوتی 
به انتخابات نگاه می کنند. گفتمان بی تفاوتی در میان مردم 
وجود دارد و عده ای می گویند نتیجه رای هایی که تا کنون 
داده ایم چه بود که دوباره رای بدهیم؟ افرادی که در حوزه 
سیاسی فعال هستند، در انتظار این هستند که چه کسانی در 
انتخابات ثبت نام خواهد کرد و چه کسانی پس از ثبت نام، تایید 
می شوند. نمی توان به مردم گفت چون ما می گوییم به کسانی 
که قبول ندارید، رای بدهید. از دوره ای که می شد با این ادبیات 
دستوری با مردم سخن گفت، گذشته ایم. شهروندان عادی که 
نسبتی با احزاب و جناح های موجود ندارند، بی تفاوت هستند و 
علاقه مندان به سیاست نیز کارهای محدودی انجام می دهند. 
در مجموع تاکنون شور انتخاباتی وجود نداشته است. ماه ها 
پیش از دوره های قبلی انتخابات، سوال از اینکه چه کسی نامزد 
انتخابات می شود و سرانجام چه خواهد شد، در میان مردم 
مطرح بود اما این شور و هیجان در دوره فعلی دیده نمی شود. 
متاسفانه مردم برای شرکت در انتخابات ابراز علاقه نمی کنند. 
علت این بی تفاوتی آن است که اولا به همه افراد مطرح اجازه 
نامزدی در انتخابات داه نمی شود و افراد رد صلاحیت می شوند. 
این امر تاثیر قابل توجهی در انگیزه مردم برای مشارکت در 
انتخابات دارد. دوما تبلیغات منفی علیه مشارکت در انتخابات 
شده است و مردم از تاثیرگذاری رای خود ناامید شده اند. اینکه 
»این همه رای دادیم چه شد؟« به ادبیات بخش گسترده ای 
از مردم تبدیل شده است. زمانی که با مردم درباره انتخابات 
صحبت می کنیم، می توان شاهد ناامیدی گسترده ای بود. 
عده ای نیز در ساحت تحلیل وارد شده و از موانع پیش روی 
روسای جمهور برای عملیاتی کردن برنامه هایشان سخن 
می گویند. در چند روز اخیر وزیر امور خارجه ایران گفت وگویی 
انجام داد و از مشکلات و موانع سخن گفت. افراد متعددی 
اظهارنظر کرده و گفتند زمانی که حتی یک نفر برای بهبود 
وضعیت تلاش می کند، مقابل او می ایستند. این عبارت در 
استان هایی نظیر قم به کرات شنیده می شود. این مشکلات 
می تواند در کاهش میزان رای مردم موثر باشد. مسئولان باید 
به اقدام عملی فکر کنند تا انتخاباتی پرشور و رقابتی را شاهد 
باشیم. در این صورت ممکن است بخشی از مردم پای صندوق 
رای بیایند، هرچند مشارکت در نهایت به اندازه دوره های 
پیشین نخواهد بود. اولین اولویت این است که مسئولان و 
نهادها در دو ماه باقی مانده سبب انزجار مردم از انتخابات نشوند 
و اگر اقدام مثبتی در این مسیر انجام نمی دهند، گام های منفی 
برندارند. دومین اولویت نیز شرایط مساعد نامزدهای انتخابات 
است تا نماینده اقشار مردم در انتخابات حضور داشته باشند. 
رسانه  ملی نیز از حالا برای کسی امتیاز قائل نشود. خواسته این 
است که انتخابات به خاطر نظام جمهوری اسلامی آزادتر برگزار 
شود. جمهوری اسلامی به معنای آزادی است. حضرت امام)ره( 

بر این باور بودند که انتخابات باید مردمی انجام شود.

رسانه ملی از حالا امتیاز قائل نشود!

آیت ا...سیدحسین موسوی تبریزی
 دبیرکل مجمع محققین 

و مدرسین حوزه علمیه قم

یـــادداشت

نشست کمیسیون مشترک برجام امروز)سه شسنبه( برگزار 
خواهد شد و مقامات ایالات متحده در آخرین موضع خود اعلام 
کرده اند که آماده همکاری گام به گام با ایران هستند. آنچه که 
در ابتدا به آن احتیاج داریم یک توافق کلی است تا مشخص 
کند چگونه طرفین قصد دارند به تعهدات قبلی خود بازگردند. 
شاید معقول ترین مسیر همین باشد تا بتوان به آینده برای حل 
مشکلات و رفع تنش سیاسی امیدوار بود. این نه منجر به شکست 
ایران خواهد شد و نه به نفع دولت آمریکاست. باید حواسمان باشد 
که ایران در این میان نیاز دارد تا تحریم ها برداشته شود و تحت 
فشار است. این که در این میان رئیس مجلس اعلام می کند که 
کلیه تحریم ها باید برداشته شود، یک نظر است و شاید در راستای 
این باشد که ایران خواسته حداکثری مطرح کند تا به یک نتیجه 
مطلوب متوسط دست یابد اما در عمل گفته رئیس مجلس قابل 
دستیابی در کوتاه مدت نیست. ایران در وین باید پیشنهاد دهد در 
ابتدا حتما تحریم نفتی و بانکی ایران برداشته شود و اگر به نتیجه 
برسد هم ایران می تواند با یک گشایش مواجه شود و هم طرف 
مقابل ضرر نکرده است. گام نخست در این عرصه بسیار مهم است 
زیرا نشان می دهد که طرفین اراده بازگشت به برجام را دارند. 
دیپلماسی و مذاکره این مزیت را دارد که با گسترش آن می توان 
اختلافات زیاد را به کمترین حد ممکن رساند. دولت بایدن اراده 
خود را نشان داده است که قصد دارد دیپلماسی را در دستور کار 
قرار دهد و از این طریق به اهداف خود در عرصه بین المللی برسد. 
ما باید بپذیریم که ایالات متحده طرف مهم این چالش است و 
باید با آنها گفت و گو کرد. آنها بدون هیچ توافقی قطعا تحریم ها 
را برنخواهند داشت و اعلام موضع این چنینی یک زیاده خواهی 
سیاسی است که عملیاتی نمی شود. باید گام به گام جلو رفته و 
ایران نیاز دارد در این راستا در داخل نیز سه اقدام انجام دهد. 
نخست موضع سیاسی خود را تقویت کند. سپس فارغ از برجام به 
اقتصاد خود سروسامان دهد و در میان افکار عمومی نیز جایگاه 
خود را تقویت کند. این اقدامات سبب می شود تا با دست پر 
بتوانیم به مذاکرات ادامه دهیم. ما این را از برخی مقامات دخیل 
در سیاست خارجی شنیده ایم که اروپا گفته است به چه علت 
قراردادهای تجاری خود را با چین منعقد می کنید و اروپا را در 
همکاری دخیل نمی کنید و ایران نیز در جواب گفته است که شما 
نیز یک طرح اولیه به ما بدهید و ما نیز آن را در دستور کار قرار 
می دهیم. این مثال معنای دیپلماسی را برای ما تشریح می کند. 
جواب اعتراض را باید با دیپلماسی داد. امروز کشورهایی همچون 
اندونزی از این طریق توانسته اند پله های توسعه را سریع تر طی 
کنند. هم با روسیه هم با چین و هم با آمریکا و اروپا همکاری 
می کنند و از این طریق توانسته اند وارد بازی برد برد شوند. 
هیچگونه باختی در این سیاست ها نیست و اگر ایران نیز از روز سه 

شنبه این روش را در پیش گیرد موفق خواهد شد.

راهی که باید رفت

علی اصغر زرگر
کارشناس مسائل بین الملل

 مردم باید نماینده 
در انتخابات داشته باشند

وزیــر کشــور گفـت: انتخابات خرداد ماه از نظر 
سیاسی مهم ترین حادثه سال ۱۴۰۰ است و در واقع 
به معنای انتقال قدرت در حوزه اجرائی است که 
طبق این انتقال، رئیس جمهوری جدید با اندیشه، 
فکر توان و ان شاءا... با انرژی بالاتری خواهد آمد. 
عبدالرضا رحمانی فضلی به دو بعد مهم انتخابات 
اشاره کرد و اظهار داشت: یک بعد انتخابات، سلامت، 
قانون و امنیت است و بعد دیگر مشارکت است که در 
این خصوص مقام معظم رهبری و رئیس جمهوری 
کشور به صورت مداوم بر لزوم مشارکت حداکثری 
مردم تاکید دارند؛ ما وظیفه خود می دانیم که 
مقتضیات و شرایط این حضور پرشور مردمی را در 
وزارت کشور و دیگر نهادها فراهم کنیم. وی با تشریح 
این امر که لازم است بستر مناسب رقابت انتخاباتی 
فراهم شود، گفت: مردمی که پای صندوق رای 
می آیند باید نماینده سلیقه و فکرشان را در میان 

نامزدها داشته باشند.

 تعیین نحوه انعکاس 
اخبار مقامات رسمی 

یک عضــو کمیـسیون اصل نود مجلس به رئیس 
سازمان صداوسیما نامه نوشت. در نامه سید مصطفی 
میرسلیم خطاب به علی عسگری آمده است: 
حساسیت انتخابات ریاست جمهوری آینده و اهمیت 
مشارکت هرچه بیشتر مردم ایجاب می کند که صدا 
و سیما وظائف خود را در نهایت دقت و با مراعات عدم 
جانبداری عملی از نامزدهای احتمالی و قطعی، 
ایفا نماید. در بند سوم سیاست های کلی انتخابات، 
ابلاغی در تاریخ ۲۴ مهر ماه ۱۳۹۵، به صراحت آمده 
است: برخی از نامزدهای احتمالی در حال حاضر 
دارای سمت رسمی در حکومت اند و امکانات بسیار 
مهمی برای اجرای تکالیفشان در اختیار دارند و می 
توانند از آن امکانات استفادۀ دو منظوره بکنند. چون 
این امکان در اختیار همۀ نامزدها نیست، ضرورت 
دارد صدا و سیما با مذاکره با این نوع داوطلبان حدود 
و نحوۀ انعکاس اخبار ظاهرا عادی فعالیتهای آنان 
را در این ایام نزدیک به انتخابات مشخص کند به 

طوری که موجب تبعیض نشود.

 انتخاب رئیس جمهور 
رجایی گونه 

دبیــرکل حــزب مــوتلفه اسلامی اظهار داشت: 
در راستای گام دوم انقلاب همه باید هر آنچه م  توانند 
برای جهش تولید، پشتیبانی از آن و رفع موانع انجام 
دهند و بهترین اقدام، انتخاب رئیس جمهوری است 
که در خط ولایت و رجایی گونه با تمام وجود و به 
کارگیری همه نیروهای دلسوز، این شعار را تحقق 
بخشد. اسد ا... بادامچیان  با اشاره به نقش دو قوه 
دیگر در تحقق شعار سال، گفت: رئیس قوه قضائیه 
در سال گذشته اقدامات عملی در افزایش تولید و 
رفع موانع داشت و امسال هم ان شاء ا...آن را افزایش 
خواهد داد. وی افزود: مجلس نیز باید در این زمینه 
یک کارگروه ویژه تشکیل دهد که دارای دانش و 
تجربه و موقعیت مردمی لازم برای این مهم اقتصادی 
باشند و با لغو قوانین دست و پاگیر، قوانینی را  وضع 

کنند که در مسیر تحقق این شعار سازنده است.

رایزنی ایران و دولت یمن 
در ادامه رایزنی های ایران در خصوص حل و فصل 
بحران یمن، علی اصغر خاجی مشاور ارشد وزیر امور 
خارجه در امور ویژه سیاسی با »محمد عبدالسلام« 
مذاکره کننده ارشد دولت نجات ملی یمن، امروز 
به صورت تلفنی گفت و گو کرد. در این گفت و گو، 
طرفین آخرین تحولات مربوط به روند صلح در 
یمن را مورد بررسی قرار دادند. خاجی ضمن اظهار 
خرسندی از روند پیشرفت مذاکرات صلح یمن که با 
محوریت  »گریفیتس«)نماینده سازمان ملل در امور 
یمن( انجام می شود، ابراز امیدواری کرد: سرانجام 
مقاومت قهرمانانه مردم یمن، رفع محاصره ظالمانه 
و دستیابی به توافق صلح عادلانه و پایدار باشد. 
همچنین آخرین تلاش های دیپلماتیک کشورمان 
به منظور حل مشکل نفتکش صافر، دیگر موضوع 

مطرح شده در این گفت وگوی تلفنی بود. 

پایان ماموریت بعیدی نژاد 
سفیــر ایران در انگلیس با انتشار توئیتی اعلام 
کرد که ماموریتش به عنوان سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در انگلیس پایان یافته است. حمید بعیدی نژاد 
در توئــیتی نــوشت: با پایان ماموریتم به عنوان 
سفیر کشور عزیزم در انگلیس می خواهم قدردانی 
صمیمانه خود به بخش های اقتصادی، رسانه ای و 
دیپلماتیک را برای همکاری شان ابراز کنم. برای 
همه شان موفیقت و سلامتی در زندگی شخصی و 

حرفه ای آرزومندم.

ایران و آمریکا در نشست وین؟
نمــاینــده روسیــه در سـازمان های بین المللی 
در وین درباره مذاکرات امروز  وین که راجع به 
توافق هسته ای انجام خواهد شد، گفت که روسیه 
آماده است اگر از آن درخواست شود، مذاکرات غیر 
مستقیم میان ایران و آمریکا را درباره توافق هسته ای 
تسهیل کند. میخائیل اولیانوف گفت: این نفی 
کننده امکان و ضرورت تماس ها به شکل های دیگر 
و بدون به زحمت انداختن نمایندگان اتحادیه اروپا 
نیست. ما مذاکرات را جایی که لازم باشد، بر اساس 
چگونگی تحولات تسهیل خواهیم کرد. نماینده 
روسیه در وین همچنین بیان کرد: هیچ تماس 
مستقیمی میان نمایندگان ایران و آمریکا نخواهد 
بود. ایرانی ها که از تحریم ها رنج برده اند، آماده 
ارتباط مستقیم نیستند، دست کم نه در این مرحله. 
او تصریح کرد که روسیه به عنوان عضوی از برجام، 
خواهان احیای کامل توافق بوده و آماده است تمام 
اقدامات لازم را که رسیدن به توافق هایی واقعی را 

تسهیل می کند، انجام دهد.

اخبار کـــوتاه

گزارش »آرمان ملی« از جهت گیری های سیاسی در جام جم:

مشارکت مردم آزار تان مي دهد؟
 صداوسیما تحقیر را به مشارکت مردم ترجیح ندهد

 محمدهاشمی: مردم رفتار صداوسیما را با »کیهان« یکی می دانند!

رئیس مجلس:
طرح تغییر رویکرد در صدور مجوز کسب و کارها نهایی می شود

آرمان ملی- محـمدهادی علیمردانی: 
در دید قرار دادن نامزدهای احتمالی انتخابات 
می تواند نشــاط را به این رویــداد سیــاسی 
بازگرداند اما در صورتی که چهره های اصولگرا در 
صداوسیما تبلیغ شوند اما کسانی مانند آیــت ا... 
سیـد حسن خمینی و... جایی در این رسانه نداشته 
باشند، عدالت رسانه ای و معنای کلمه »ملی« در 
رسانه ملی زیر سوال می رود. همچنین گرم کردن 
بازار انتخابات، بهانه ای برای پخش کنایه برخی 

نامزدهای اصول گرا به دولت دوازدهم شده است.
  رسانه ملی و برندسازی

سال 88 بود که برای اولین بار مناظره های 
انتخاباتی در رسانه ملی برگزار شد. یکی از 
چالش های اساسی در برگزاری این برنامه ها، 
توزیع تصویر بین مناظره کنندگان بود. میزان 
دیده شدن افراد در رسانه های تصویری، می تواند 
بر مخاطبان تاثیر مستقیم بگذارد. در رابطه ای 
مستقیم، هرچه فرد در دید مخاطبان قرار بگیرد، 
میزان پذیرش عمومی برای فرد مورد نظر افزایش 
می یابد. با این حال تنها چالش موجود، مربوط به 
مناظرات انتخاباتی نیست. صداوسیما به عنوان 
رسانه »ملی« برنامه های سران قوا را به صورت 
زنده پوشش می دهد. از همین رو در صورتی که 
یکی از روسای قوا نامزد انتخاباتی باشد، حتی پیش 
از برگزاری مناظرات نیز تا حد قابل قبولی در دید 
عموم قرار گرفته است. از دوران ریاست جمهوری 
دولت سازندگی تاکنون همه روسای جمهور پس 
از دوره اول ریاست جمهوری از گود خارج نشده و 
دو دوره پیوسته را در اختیار داشته اند. برندسازی 
فرد از سوی سیمای جمهوری اسلامی به طور 
ناخواسته بر میزان آرای نامزدها تاثیر نسبی 

گذاشته است. 
 انتخابات 1400

در روزهای اخیر چالش جدیدی در رسانه ها 
به وجود آمده است. برنامه خبری »۲۰:۳۰« در 
آستانه انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم، 
بسته خبری با نام »انتخابات ۱۴۰۰« ترتیب داده 
است. این برنامه با اجرای آمنه سادات ذبیح پور 
مجری پرحاشیه این روزها، ازشنبه ۱۵ فروردین 
روی آنتن شبکه ۲ سیما قرار گرفت. بخش مذکور 
بنا دارد، تمام اخبار مربوط به انتخابات رو در دید 
عموم قرار بدهد. اگرچه این اقدام می تواند فضای 

خاموش سیاسی میان مردم را تا حدی به فضای 
انتخاباتی نزدیک کند اما باید نکات دیگری را نیز 

مورد توجه قرار داد. 
 رسانه جناحی

شنبــه شــب، بسته خبری انتخابات ۱۴۰۰ 
نام تعدادی از نامزدهای احتمالی انتخابات را 
مطرح کرده و حواشی پیرامون آنان را مورد بحث 
قرار داد. افرادی که در رسانه ملی از آنها صحبت 
شد، آقایان سعید محمد، محــسن رضــایی، 
.. ضرغــامی،  . سعید جلیــلی، سیــد عـزت ا
حسیــن دهقــان، علــی مطهری، محمدجواد 
ظریف، مسعود پزشکیــان، سیــد امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی و رستم قاسمــی بودند. دو 
نکته ای که باید در این خصوص مورد بررسی قرار 
داد، این بود که اولا میزان زمانی که به هر یک 
از این افراد اختصاص داده شد، برابر نبود. شاید 
سردار سعید محمد که به عنوان اولین فرد از او 
نام برده شد، بیشترین زمان این گزارش را به خود 
اختصاص داد. دوما تنها چهره  اصلاح طلبی که از 
او در رسانه ملی صحبت شد، مسعود پزشکیان 
بود. علی مطهری برای نامزدی در انتخابات اعلام 
کرده است که به صورت مستقل وارد خواهد شد. 
همچنین وزیر امور خارجه نیز بارها اعلام کرده 
است که قصد نامزدی در انتخابات پیش رو را ندارد. 
پزشکیان که به عنوان فردی اصلاح طلب شناخته 
می شود نیز هنوز اظهارنظر مستقیمی در این 
زمینه نداشته است. با این وجود به نظر می رسد، 
عده ای در صداوسیما توجه چندانی کلمه »ملی« 

نداشته و رسانه جناحی را ترجیح می دهد. 
 چالش رسانه ملی 

رویکرد جنــاحی صــداوسیما مورد انتقاد 
چهره های مختلف قرار گرفته بود. به نقل از 
دیده بان ایران خرداد سال ۹۹، محمدهاشمی 
رئیس پیشین رسانه ملی و برادر کوچک آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی در گفت وگویی اعلام کرد: 
»الان در انتخابات می بینیم که صداوسیما خودش 
را می کشد که مسیر انتخابات را به نوعی عوض 
کند، نمی تواند. تفاوت اساسی زمان ریاست من بر 
صداوسیما با الان این است که آن موقع ما رسانه 
ملی بودیم ولی الان ما رسانه ملی نداریم. مردم 
صداوسیما را با »کیهان« یکی می دانند. یعنی 
مردم تفاوتی بین این دو قائل نیستند. چراکه 

نیمی از مردم و جریان ها اصلا راهی به صداوسیما 
ندارند. به طور مثال شخصیت هایی مثل آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی زمانی فرمانده جنگ بود اما 
حالا وقتی در هفته دفاع مقدس صداوسیما را 
مشاهده می کنید حتی یک کلمه هم از ایشان 
گفته نمی شود. تاریخ را تحریف می کنند و سعی 
می کنند شخصیت های دیگری را بزرگ کنند. یا 
دهه انقلاب که می شود امثال آقای هاشمی که 
یکی از ارکان انقلاب بود یا آقای موسوی اردبیلی 
که در پیروزی انقلاب سهیم بودند، یک کلمه هم 
درباره این افراد گفته نمی شود. صداوسیما الان 
یک رسانه جناحی است که به هیچ وجه نمی توان 
از آن به عنوان رسانه ملی نام برد و اثرگذاری 
چندانی در بین آحاد جامعه ندارد.« کم دقتی در 
ادامه روند پخش بسته خبری ای که در صداوسیما 
پخش شد، می تواند تاثیر مستقیمی در انتخابات 
داشته باشد و با بی توجهی به نامزدهای احتمالی 
مانند آیت ا... سید حسن خمینی و دیگر چهره ها از 

دایره عدالت خارج شود.
 در 20:30 چه می گذرد؟

دیگر مسأله قابل تاملی که در رویکرد جدید 
صداوسیما وجود دارد، آن است که به بهانه 
ایجاد نشاط انتخاباتی، توهین های مکرری به 
رئیس جمهور منتخب مردم انجام می شود. گذشته 
از اینکه لقب رکورددار سفرهای استانی در برنامه 
۲۰:۳۰ از محسن رضایی داده شد، توئیت او در 
مخالفت با اظهارات حسن روحانی درباره رفراندوم 
قرائت گردید. در متن این توئیت آمده است: 
»رفراندوم واقعی انتخابات ۱۴۰۰ است که مردم 
در آن خواهند گفت در این هشت سال چه بلایی بر 
سر اقتصاد و ریال ایران آوردید. همه پرسی ۱۴۰۰ 
رفراندوم انتخابات میان فرماندهی نبرد اقتصادی 
و وادادگی سیاسی است.« این کنایه مستقیم از 
سوی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، خود به 
تنهایی جای بررسی دارد، قرائت این متن در رسانه 
ملی نشان از جهت گیری سیاسی دارد که با ملی 
بودن مغایر است. در بخش های دیگر این برنامه 
نیز از زبان دهقان و قاضی زاده هاشمی به دولت 
کنایه هایی زده شد. در نظر گرفته نشدن منافع ملی 
با توهین به دولت، در دید قرار دادن افرادی خاص و 
بی توجهی به نامزدهای احتمالی جریان اصلاحات 

۳ اقدامی بود که در برنامه ۲۰:۳۰ انجام شد.

آرمان ملی: رئــیس قــوه مقـننه در نشست 
شورای هماهنگی کمیسیون های تخصصی و 
مرکز پژوهش های مجلس، با اشاره به نامگذاری 
سال ۱۴۰۰ به عنوان سال »تولید، پشتیبانی ها، 
مانع زدایی ها« گفت: در سال های متمادی 
محوریت شعار سال متمرکز به موضوعات 
اقتصادی بوده است و این نشان می دهد که 
چالش اول کشور از منظر رهبر معظم انقلاب 
مسأله اقتصاد است و امسال نیز این نامگذاری 
همین خط مشی را نشان می دهد. ایسنا نوشت، 
محمدباقر قالیباف با بیان اینکه مجلس باید 
متمرکز به بحث اقتصادی باشد و تاکید رهبر 
انقلاب در این موضوع، خنثی سازی تحریم ها و 
تقویت توان اقتصادی و ایستادگی روی پای خود 
است، اظهار داشت: لذا برای اصلاح این مسیر باید 
ناکارآمدی ساختاری در بودجه و نظام مالیاتی، 

ساختار بانکی، بوروکراسی اداری، نظام ناکارآمد 
و غیرهدفمند یارانه ای، نظام آماری ناکارآمد، 
فقدان استراتژی صنعتی و آمایش سرزمین 
ناقص و ضعیف اصلاح شود، چراکه این ساختارها 
موجب ایجاد مشکلاتی نظیر بیکاری و رانت 
شده است. رئیس مجلس در بخش دیگری از 
سخنان خود با بیان اینکه سوءمدیریت و تعارض 
منافع از جمله عوامل مشکلات اقتصادی است، 
گفت: البته کرونا و تحریم ها در سال های اخیر 
بر مشکلات اقتصادی کشور افزوده است. قالیباف 
با اشاره به قوانین متعدد در حوزه تولید گفت: با 
یک بررسی اجمالی به برخی قوانین مربوط به 
حوزه تولید نظیر قانون رفع موانع تولید، قانون 
اصل ۴۴، قانون تسهیل فضای کسب و کار، قانون 
برنامه ششم توسعه، قانون استفاده حداکثری 
از توان تولید و حمایت از کالای ایرانی که همه 

اینها پیشتر در مجالس گذشته تصویب شده اند، 
درمی یابیم که اگر این قوانین به درستی اجرا 
شود، نیاز زیادی به قوانین جدید نداریم. رئیس 
مجلس همچنین با اشاره به نقاط مغفول مانده 
در قوانینِ مربوط به تولید گفت: طرحی درباره 
تغییر رویکرد در صدور مجوزهای حوزه کسب 
و کار و تولید در کمیسیون ویژه جهش تولید 
در دست تدوین است و این کمیسیون آن را به 
زودی نهایی خواهد کرد. قالیباف تاکید کرد: 
براساس کار پژوهشی صورت گرفته در مجلس و 
بررسی های علمی، براساس کارکرد کمیسیون ها 
دو اولویت مهم با محوریت موضوعات اقتصادی و 
خنثی سازی تحریم ها مشخص شده است و این 
موضوع ملاک اصلی عمل ما خواهد بود و ما به 
طور شفاف گزارش عملکرد خود را نیز به مردم 

ارائه خواهیم کرد.

رئیس قوه قضائیه:

با قاچاق کالا باید با حساسیت برخورد شود


